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mb l’arribada d’una nova edició del Butlletí Bona Nova 
tanquem el primer trimestre del curs 2023-2024.

La Comissió que el fa possible, formada per fa-
mílies i docents, als quals cal agrair la tasca que realitzen 
per mantenir aquesta publicació ben viva, treballa per tal 
que a cada número sigui més visible la participació dels 
alumnes, cosa que podreu experimentar a mesura que aneu 
avançant la lectura.

Com ve essent habitual, el Butlletí recull el testimoni d’a-
quelles activitats més rellevants de cada secció de l’escola que 
s’han dut a terme des de l’inici de curs: sortides, projectes, xer-
rades i experiències, entre d’altres.

En l’àmbit institucional, La Salle Bo-
nanova ha acollit dos congressos al llarg 
d’aquest primer període del curs. Per 
una banda, el passat 19 d’octubre va te-
nir lloc Quòrum, el congrés de l’Escola 
Cristiana. Una activitat que va aplegar 
fins a 750 congressistes representants de 
Titularitat i directius, de tota l’Escola 
Cristiana de Catalunya, així com repre-
sentants de l’església i de l’administració 
educativa, encapçalats per la Consellera 
d’Educació, Anna Simó. El motiu que va 
aplegar el sector de l’Escola Cristiana de Catalunya fou la pre-
sentació del nou pla estratègic per posicionar l’escola cristiana 
en el context actual.

Per altra banda, els dies 16 i 17 de novembre, la nostra es-
cola va acollir el congrés Inspira, organitzat per l’arquebisbat 
de Barcelona. Més de 700 congressistes van ser acollits a la nos-
tra escola per debatre sobre el que cal canviar per seguir evan-
gelitzant, especialment els joves.

Aquests dos congressos evidencien el moment de transfor-
mació històric que vivim com a societat i la necessitat que té 
l’església d’adaptar-se al context actual per fer arribar el missat-
ge de Jesús a les noves generacions. 

Amb l’arribada del mes de desembre, l’atmosfera de l’esco-
la es transforma per preparar-se per l’arribada del Nadal. La Mis-
sa d’advent, els concerts, les cantates, la campanya solidària de 

Finestra Oberta, l’encesa de l’arbre de Nadal, el tió, la decoració 
de l’escola, els poemes... entre d’altres activitats ens ajuden a 
sentir i a compartir l’esperit de Nadal amb tota la comunitat.

Tots sabem que el Nadal és un moment de l’any entranya-
ble. Ara bé, cal no oblidar el seu significat: el Fill de Déu fet 
home arriba a la terra per estimar als altres. Respectar i exercir 
el bon tracte a un mateix i als altres és celebrar el Nadal, i això 
es pot fer tot l’any. No cal esperar els darrers dies de l’any per 
després oblidar-ho.

Si aixequem la mirada i sortim de l’escola, ens adonem 
que vivim temps convulsos. Les guerres a Ucraïna i a la franja 

de Gaza, així com els altres 58 conflictes 
armats que en l’actualitat hi ha al nos-
tre planeta, són l’evidència més clara 
que cal intensificar la cultura del bon 
tracte, el respecte i el diàleg per a la pau 
entre els diferents països i cultures. Les 
guerres s’inicien al cap dels éssers hu-
mans. L’educació és la que ha d’afavorir 
la construcció d’una sòlida cultura per a 
la pau pel bé de la humanitat.

Des d’aquestes línies faig una crida a 
treballar per la Pau a les nostres llars, a 
l’escola i al món. A la vegada vull posar 

en valor i agrair la feina feta per totes les persones que confi-
guren els equips de treball de La Salle Bonanova. Felicitar els 
alumnes pels seus resultats i el seu esforç diari per seguir crei-
xent i avançant en els seus aprenentatges. També vull encorat-
jar a aquells infants i joves que poden fer més del que fan, a 
reflexionar sobre les seves pròpies oportunitats de millora per 
establir el seu propi pla de millora a partir del mes de gener.

I, finalment, agrair a les famílies la confiança que ens mos-
treu cada dia en compartir la formació dels vostres fills i filles. 

En nom de tot l’equip de Direcció de l’escola, us desitgem 
unes molt bones festes de Nadal i que el 2024 sigui un any de 
reconciliació, pau i bona salut per a tothom.

Cordialment,

Jordi Gibert, Director de La Salle Bonanova

Bones festes!
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escola és un dels àmbits clau de conservació i pro-
moció de les nostres tradicions. Això és així amb 
totes les festes tradicionals que hi ha al llarg de 

l'any, des de la Castanyada fins a Sant Jordi (Sant Joan 
queda situat fora del temps lectiu). D’acord amb el costu-
mari català, a La Salle fem tot d’activitats relacionades 
amb les festes que marquen el pas del calendari. Perquè 
ens sembla rellevant contribuir des de l’escola a salva-
guardar allò que ens perfila i ens personalitza com a co-
munitat i ens atorga identitat.

Passada la festa dels panellets i de les castanyes, ja treu el 
nas per la cantonada la renglera de celebracions de Nadal. 

Segons el folklorista Joan Amades, una de les tradici-
ons més arrelades d’aquesta època és la felicitació de Na-
dal. Es veu que les primeres targetes impreses de felicita-
ció nadalenques daten de l'any 1831. I nosaltres, que no 
volem perdre aquesta tradició de contingut clarament po-
sitiu, fem que els nostres alumnes, des de primer de pri-
mària fins a sisè, elaborin una nadala per felicitar les fes-
tes a la família. Rere l’aparent simplicitat d’una nadala s’hi 
amaga una elaboració creativa que fusiona l’ornamenta-
ció i concepció estètiques amb el tractament acurat d’un 
text i la tramesa d’uns valors que subratllen els desitjos de 
pau i benestar arreu. No és un afer menor, doncs.

I com en la transmissió literària, l’oralitat ha precedit 
sempre històricament el text escrit. De fet, les primeres na-
dales eren cançons que expressaven l'alegria, l'esperança, 
la pau... associades a l’arribada d’El Messies. A La Salle con-
tinuem la tradició de cantar nadales; els alumnes de primer 
i de segon de primària preparen un concert emotiu, entra-
nyable, per delectar mares, pares, avis... i professorat.

El tió és un altre element tradicional al voltant del Na-
dal. Segons Amades, "el tió de Nadal simbolitza l'esperit 
boscà, benefactor de la casa. Equival a l'avet, típic dels pa-
ïsos nòrdics i germànics. El tió és una soca adormida i cal 
despertar-la a cops de bastó; amb aquesta acció es creia 
que, una vegada desperta, s’encetava el nou cicle de ferti-
lització de la natura". Els primers cursos de primària, 
doncs, també faran cagar el tió i, a més a més, l'hauran 
d'alimentar prèviament durant uns dies.

I si parlem de Nadal, no hi pot faltar el pessebre. A La 
Salle, tots els alumnes de primer a quart de primària que 
ho desitgin poden participar en la construcció de pesse-
bres. Tots han estat creats amb habilitat i imaginació i són 
exposats en una sala que les famílies poden visitar.

I per arrodonir la celebració i visualitzar l’esperit nada-
lenc, cal engalanar els passadissos i les aules. Després del 
pont de la Puríssima cada classe s'encarrega de decorar 
una part de passadís, a més de la seva pròpia aula. La deco-
ració que fa cada classe comparteix criteris generals con-
sensuats i segueix, per tant, un mateix fil conductor per a 
tota la primària. Enguany, ho farem amb boles de Nadal.

Finalment, la representació d’Els pastorets, de Josep 
Maria Folch i Torres, és una tasca laboriosa que demana 
esforç i dedicació per part de la Comissió de Cultura de la 
nostra escola. La posada en escena d’aquesta obra teatral 
completa la suma d’elements del cicle de Nadal i esdevé 
un espectacle que commou tant als grans com als més petits.

Celebrem el Nadal, doncs, abrigats per les tradicions i amb 
l’alegria, la pau i l’amor que aquesta festa reclama.

Laura Espot, mestra de primària

L’

L'escola, àmbit essencial per 
a la difusió de les tradicions

https://youtu.be/Ri5j-doEKMw
https://youtu.be/AslEw9OUN54
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L’escola va acollir, el passat 20 d’octu-
bre, el Congrés de l’Escola Cristiana, tal 
com us havíem informat prèviament, 
sota el nom de Quòrum 23. Es tracta 
d’un dels esdeveniments més importants 
del sector educatiu dels darrers temps. 
Aquest Congrés va servir per a presentar 
les conclusions del debat estratègic fet 
durant un any i mig per 486 represen-
tants de la comunitat educativa de les 
escoles cristianes d’arreu de les terres ca-
talanes. Més de 800 congressistes van 
compartir un moment de trobada, de re-
flexió conjunta, per aprendre d’experts i 
visualitzar els reptes per als propers anys. 

Quòrum 23 es va iniciar amb una 
pregària a càrrec d’Oriol Martín, acom-
panyada pel grup Meraki i el cor de 
música de La Salle Bonanova, seguida 
d’unes paraules de la Secretària General 
de la Fundació Escola Cristiana de Cata-
lunya, Meritxell Ruiz, la qual va posar 
l’èmfasi en què “no es pot entendre ni 
prescindir de la iniciativa social i cristiana 
en matèria d’educació”. 

La consellera d’Educació, Anna 
Simó, va inaugurar el Congrés afirmant 
que “crec fermament que l’humanisme 
d’arrel cristiana comparteix molts dels 
valors que volem. Soc del parer que heu 

de rebre tot l’ajut possible per fer la feina 
que teniu encarregada i poder atendre a 
tot l’alumnat”. 

A la conferència ‘Lideratge en temps 
de canvis’, Xavier Marcet va voler fer 
referència al fet que “les escoles han de 
ser bons ecosistemes d’aprenentatge i 
espais de concentració. Avui la situació 
social a molts pobles de Catalunya sense 
l’aportació i la feina de l’escola cristiana 
seria insuportable”. 

En la intervenció de l’Anna Pons so-
bre ‘Cap on va l’educació, es va posar el 
focus en el fet que “el repte no és donar 
accés a l’educació, sinó millorar l’equitat 
de l’educació” i va afegir que “el que 
marca la diferència són les persones que 
lideren les escoles, docents i directius”. 

Per la seva part, Maria Gajas i Car-
les Ruiz ens van presentar el procés de 
reflexió estratègica de la FECC que hem 
dut a terme durant l’últim any i mig i les 
sis palanques de l’àmbit pedagògic. 

A la taula rodona ‘Les sis palanques 
de transformació educativa de l’escola 
cristiana de Catalunya’, moderada per 
Xavier Graset, Anna Jolonch va apos-
tar per reduir la burocràcia com un dels 
reptes per centrar l’educació en allò que 
és l’essencial. Va afegir que el context 

canvia permanentment i que “cal reactu-
alitzar. El mestre ha de ser aprenent per-
manentment”. Roser Salavert va apro-
fundir en aquest punt: “és molt 
important la gestió del temps a les esco-
les tant com compartir el coneixement i 
analitzar els canvis importants i els pe-
tits”. Per la seva banda, Núria Vives va 
assegurar que “si sabem com funcionen 
les tecnologies, sabem els seus riscos: si 
tenim protocols, els podrem usar. Hem 
de fer una reflexió pausada”. 

Al final del matí, Pau Garcia-Milà va 
fer una classe magistral de com les tec-
nologies poden canviar la manera d’en-
tendre l’educació. Va mostrar en directe 
com crear una Startup amb intel·ligència 
artificial en 10 minuts, exercici que actu-
alment demanem al nostres alumnes 
més grans que realitzin en tres mesos. 

La tarda va començar amb la pregà-
ria de Mònica Baurier i, a continuació, 
les paraules de Mns. Joan Planellas van
remarcar com proposar la fe a l’escola: 
“L’anunci de la fe ni s’imposa ni es pos-
posa, es proposa”.

Míriam Díez, a la seva ponència so-
bre l’impacte de la tecnologia en la iden-
titat de l’escola cristiana, va destacar que 
“cal adaptar els missatges i les formes al 

Més de 800 persones es reuneixen al Quòrum 23
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context i fer esforços en millorar la síntesi 
i simplicitat dels missatges, cosa que no 
vol dir que siguin superficials”. 

A la taula rodona ‘Per què una escola 
cristiana al s.XXI?’ moderada per Glòria 
Barrete, en Joan-Carles Mèlich va in-
sistir en què ningú pot permetre’s no co-
nèixer la Bíblia si vol entendre la cons-
trucció de la nostra civilització, i va 
insistir en la dimensió ètica de l’escola 
cristiana. Àlvar Sánchez SJ va remarcar 
que l’acció social de l’escola es posa da-
vant nostre com un bàlsam que permet 
poder guarir i ser guarits. 

D’altra banda, Claustre Besora va in-
cidir en la necessitat de potenciar la peda-
gogia samaritana a l’escola cristiana per-
què no es pot separar pedagogia i 
identitat; i Montserrat Dameson va voler 
destacar la seva experiència personal on l’
escola cristiana va ser l’espai on començar 
a ser creient i on poder adquirir prou for-
mació i coneixement per poder decidir. 

A la tarda es van tancar les ponències 
amb una dinàmica del perfil de sortida 
de l’alumne, moment en el qual van re-
collir les paraules que ens van anar dei-
xant els ponents durant tot el Congrés, 
com ara “assertiu, resilient, empàtic, 
perseverant, autèntic, reflexiu i genera-
dor d’esperança, entre d’altres”. 

Finalment, el Quòrum23 va cloure 
amb l’espectacle ‘Bona gent’, a càrrec de 
l’actor teatral Quim Masferrer.

Com no podia ser d’una altra mane-
ra, una trobada d’aquestes dimensions 
va tenir ressò als mitjans de comunicació. 
Us deixem un breu recull:

Las escuelas cristianas definen los 
principales cambios en la educación 

La educación se encuentra en un tor-
mentoso cambio de paradigma que está 
poniendo constantemente en cuestión la 
labor de los centros y los profesores. Hay 
más complejidad y más incertidumbre. 
La escuela cristiana, que representa el 
70% de la concertada, ha querido seña-
lar los cambios esenciales y apuntar es-
trategias para encararlos. 
(LA VANGUARDIA)

Com és el model educatiu que les es-
coles cristianes proposen per al futur? 

"Si no ens hi posem ara, d'aquí a 
cinc anys veurem que hem perdut el 
tren". Així de contundent és la secretària 
general de la FECC i exconsellera d'Edu-
cació, Meritxell Ruiz, explicant la necessi-
tat de transformar el model educatiu ac-
tual. Per fer front a aquesta necessitat, 
des del 2021, gairebé 500 persones, en-
tre les quals hi ha docents, directors, fa-
mílies, alumnes i experts han estat fent 
una reflexió sobre com ha de ser l'escola 
del s. XXI -i també quin ha de ser el pa-
per de l'escola cristiana en l'actualitat-.
(ARA)

Anna Pons, asesora de la OCDE: 
"Es preocupante que pocos alumnos 
sean capaces de distinguir un hecho 
de una opinión" 

Analista y asesora en políticas educa-
tivas de la OCDE, Anna Pons dirige los 
equipos Global Teaching InSights y Scho-
ols+ Network, dos proyectos que reúnen 
a profesores, líderes escolares, investiga-
dores y políticos para acelerar el cambio 
en la educación. Este jueves participa en 
Barcelona en el congreso 'Quorum 23' 
de la Escola Cristiana de Catalunya.
(EL PERIÓDICO)

Congrés Fundació Escola Cristiana: 
“No es pot separar pedagogia i 
identitat” 

La segona part del Congrés Quo-
rum23, organitzat aquest dijous per la 
Fundació Escola Cristiana de Catalunya, 
s’ha dedicat a la reflexió sobre la identi-
tat i la missió, “el més fonamental de les 
escoles cristianes”, han recordat des de 
l’organització. Una reflexió que ha 
comptat amb ponències i una taula ro-
dona i que ha explicitat com l’anunci de 
la fe a l’escola “és possible i necessari”.
(CATALUNYA RELIGIÓ) 

Meritxell Ruiz: “L’Escola Cristiana 
també ha de ser futur, volem do-
nar resposta als reptes que se'ns 
plantegen” 

La Fundació Escola Cristiana de Cata-
lunya (FECC) està immersa en un procés 
de reflexió estratègica, que s’emmarca 
en el Pacte Educatiu global del papa 
Francesc i el document del Dicasteri per 
a l’Educació La identitat de l’escola catò-
lica per una cultura del diàleg. 

Dins d’aquest procés, aquest dijous, 
els més de set-cents professionals dels 
gairebé 400 centres adherits a la Funda-
ció, comparteixen un moment de troba-
da i de reflexió conjunta al Congrés Quò-
rum 23, que té lloc a La Salle Bonanova.
(CATALUNYA CRISTIANA)

Direcció La Salle Bonanova
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Enguany, la Comissió del Butlletí 
Bona Nova ha decidit que les portades 
d’aquesta revista escolar siguin il·lustra-
des pels alumnes de sisè de primària. Per 
aquest motiu, s'ha organitzat un concurs 
en què han participat les cinc classes de 
sisè. En aquest número, el motiu havia 

de ser nadalenc. Així que tots els alum-
nes han dibuixat un Mandala amb ele-
ments de Nadal.
Felicitats a tots els participants! I, més con-
cretament, a la guanyadora, Sofia Pérez!

Comissió del Butlletí Bona Nova

Aquest any, un àngel i un dimoni han 
unit forces per a presentar-nos els dos 
junts la funció d’Els Pastorets, organitzat, 
com cada any, per la Comissió de Cultu-
ra. I ens han conduït una vegada més a 
través de les aventures dels pastors Llu-
quet i Rovelló. 

Una divertida i entretinguda trama 
d’enamoraments, temptacions, en-
ganys i malentesos per a tots els pú-
blics, en la que també resta palesa la 
lluita entre àngels i dimonis, i que 
transcorre des dels dies previs al casa-
ment de Maria i Josep fins al naixe-
ment de Jesús.

Amb més novetats!
No tan sols s’han inclòs en els diàlegs i 

les presentacions dels quadres gags i picades 
d’ullet de rabiosa actualitat, sinó que també 

s’han atrevit a presentar-nos algunes esce-
nes cantades com a extretes d’un musical.

Han arrodonit l’entreteniment, els di-
àlegs dels entreactes de les presentado-
res, la interacció amb el públic, la nadala 
dels elfs, les ballarines, les coreografies 
de fures i dimoniets... Tot amanit amb la 
música, els efectes de llum i so i les esce-
nificacions espectaculars.

Més de 90 actors principals, secun-
daris i figurants, que aquest any anaven 
des de 1r de primària fins a 4t d’ESO,  
s’han aplegat sota la direcció de l’Ari,  
l’Albert, l’Olga i en Gerard per a fer pos-
sible aquest magnífic espectacle nada-
lenc al teatre de l’escola.

Agrair també la col·laboració de pro-
fessors, mares, pares i alumnes volunta-
ris, així com l’entusiasme i la bona acolli-
da del públic assistent. Un any més, els 

beneficis de la venda d’entrades de la re-
presentació de dissabte 16 de desembre 
per a les famílies, es repartiran entre 
Proide i Finestra oberta.

Felicitats a tothom i Bon Nadal!

Comissió de Cultura

Nova portada del Butlletí de l'escola

Uns Pastorets diferents, però seguint el fil de la tradició



ón moltes les tardors viscudes a l'escola i sempre 
és un temps de curiositat, un temps d'espera i de 
canvis. Esperem que passi la calor, que arribin les 

pluges, que canviï el paisatge i tot, dies amunt, dies avall, 
tot arriba.

Aquests dies, les famílies han col·laborat amb l'escola apor-
tant tot allò que pot ser objecte d'observació, d'experimenta-
ció... Els nens i les nenes gaudeixen explicant a casa què han de 
dur a l'escola, per exemple, carabasses, pinyes, fulles, magra-
nes, glans, castanyes o moniatos.

És un bon pretext anar tota la família a cercar, sigui al mer-
cat o bé a la muntanya, tots els elements esmentats per cons-
truir plegats el racó d'experimentació.

Aconseguim crear situacions d'aprenentatge on els infants 
desperten els seus sentits. Toquen, tasten, oloren, descobreixen 
diferents textures i sabors, de tal manera que s'involucren molt 
activament en els aprenentatges.

Les nostres estratègies metodològiques estan pensades per-
què tots els nens i nenes aprenguin. A partir del mètode cientí-
fic intentem fer preguntes intel·ligents, on posem els infants en 
conflictes cognitius de tal manera que raonin, dubtin, investi-
guin, etc. I arribin de manera autònoma a anar construint, de 
mica en mica, els propis coneixements.

Durant aquests dies, l'escola s'omple de colors càlids, de fulles, 
bolets, castanyes i també de caragols amb banyes. Amb aquesta 
dita popular catalana apropem als infants a les tradicions com ara 
la Castanyada i el Halloween, típiques d'aquesta època de l'any.

La tardor és rica en poemes, dites, endevinalles, danses... És 
una de les èpoques de l'any que es viu més a l'escola de forma 
creativa. Vinculem activitats d'art com ara estampacions, pintu-
res, dibuixos del natural i també expressions lliures que deriven 
de les pròpies experiències.

Es va creant un ambient molt càlid gràcies als colors ataron-
jats, ocres, vermells, verds i marrons. Observem i plasmem mu-
rals amb arbres més o menys plens de fruits i de fulles, i les tau-
les d'experimentació repliquen boscos animats.

Malgrat que la tardor de vegades pot entristir, nosaltres 
estem súper animats preparant la Castanyada i esperant que 
arribi el moment de menjar castanyes i panellets. Igual que la 
festa de Halloween, assajant el "truco-trato", "trick-or-treat", 
per menjar xocolatines o caramels.

Fora bo aprofitar l'ocasió per fer activitats conjuntes amb 
tota la família, ja siguin tallers de cuina o de decoració i manu-
alitats. Gaudiu i xaleu tant com pugueu!

Equip de mestres i coordinació d'Educació Infantil

S

Infantil
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a primera artista que estem treballant al Taller d'Art és 
la famosa japonesa Yayoi Kusama. I és ideal per treba-
llar durant el primer trimestre d'I3, ja que l'element 

central de la majoria de les seves obres és el cercle. Aquesta 
figura geomètrica és una de les més bàsiques que existeixen i 
una de les primeres que treballem a l'escola, ja que ens ajuda a 
desenvolupar la motricitat fina.

D'altra banda, les obres de Yayoi Kusama són molt atracti-
ves per als infants, ja que treballa amb elements propers al seu 
entorn, com ara els arbres, els colors, la roba, els miralls, les ca-
rabasses, etc. Tenir l'oportunitat de recrear a l'aula les obres de 
l'artista és molt motivador per als infants.

Cal tenir en compte que durant els primers mesos del curs 
ens trobem a la tardor, just quan celebrem les festivitats de la 
Castanyada i Halloween. Per tant, és l'època ideal per experi-
mentar amb carabasses, tal com feia l'artista, utilitzant dife-
rents tècniques com l'estampació, la pintura amb pinzell, el 
traç guiat o lliure amb ceres, el modelatge amb plastilina, el 
dibuix amb gomets, etc.

Al Taller d’Art d’I4 hem començat a treballar en Paul Cézan-
ne amb motiu del seu maneig del color i les formes geomètri-
ques. Aquest artista ens ajuda a apropar-nos a les propietats 
físiques de les fruites, la textura, el color i la forma, gràcies a l’ús 
dels Bodegons en la seva obra pictòrica.

A I5 també treballem els colors intensos i l’expressió dels 
sentiments i els estats d’ànim a través de l’obra de l’artista me-
xicana Frida Kahlo, aprofitant la importància que el dia dels di-
funts té per als ciutadans de Mèxic, commemoració molt prope-
ra a la festivitat de Halloween. 

En tots tres nivells fem aquest interessant projecte dels artis-
tes, el qual té un plus afegit, que és el de la llengua vehicular 
d’aquests aprenentatges: l’anglès.  Per aquest motiu, les nenes 
i els nens es van familiaritzant amb l’anglès com a llengua habi-
tual de l’escola i aprenen i comprenen expressions, frases fetes 
i molt de vocabulari relacionat tant amb l’art com amb les situ-
acions reals i significatives del seu dia a dia.  

Equip de mestres i coordinació d'Educació Infantil
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El Taller d’Art d’Infantil experimenta 
amb tres artistes de renom mundial



nguany estem treballant el projecte de La Salle News, 
el qual relaciona el barri amb els mitjans de comunica-
ció. Ens ha vingut a visitar a l’escola una periodista 

anomenada Gina, qui ens ha explicat que ha perdut el seu mi-
cròfon i ens demana la nostra ajuda per recuperar-lo. Ho fa do-
nant-nos pistes dels llocs per on ha passat. Va estar fent entre-
vistes i un reportatge a la biblioteca, va estar al parc veient els 
nens i nenes com gaudien del joc i les seves relacions, va entrar 
a l'església i després va agafar el bus.

Simpatitzem amb la periodista i decidim ajudar-la en la cer-
ca i aquí comença el nostre passeig pel barri. Sortim per grups 
i aprofundim en el coneixement de la nostra plaça, on trobem 
un mercat ambulant amb paradetes de menjar artesà i exquisit. 
També ens fixem en tots els establiments tant variats que hi ha: 
bars, granges, restaurants, forns, perruqueria, queviures, saba-
teries, òptica, dentista, coses de casa... tot molt interessant. 

En passar per la parada de l’autobús ens hem fixat en totes 
les coses interessants que hem après, com ara el mapa d’auto-
busos, quins paren a la plaça, la sortida d’emergència... Després 
hem passat per la farmàcia, on la farmacèutica ens l’ha ense-
nyat una mica i ens ha explicat quatre coses.

Baixem una mica més i entrem a la biblioteca Joan Maragall, 
on hem vist com treballa la gent, amb molt de silenci. Aquí te-
nim una altra visita pendent, sigui amb l'escola o bé amb les 
famílies. Els nens i nenes sempre els agrada molt anar a la bibli-
oteca i endinsar-se en el món de les aventures que amaguen els 
llibres i contes infantils. En acabar, hem pujat al parc per apro-
fitar per jugar una estoneta i parlar sobre qui cuida els jardins.

Per finalitzar la nostra sortida hem passat per l’església, on 
hem pogut observar les campanes del campanar, el rellotge, les 
columnes i ens hem assegut un moment a recordar què es fa 
en una església. Ens ho hem passat molt bé i ara ja sabem mol-
tes coses del nostre barri!

Sembla que el ‘micro’ que els infants cercaven encara no 
s'ha trobat, així que seguim tenint un repte pendent que 
anirem resolent a mesura que avanci el projecte. Mantenim 
els nens i les nenes encuriosits i amb ganes de continuar in-
vestigant i aprenent. De cada situació d'aprenentatge i de 
cada conflicte cognitiu amb els que els enfrontem, esperem 
recollir nous sabers.

Equip de mestres i coordinació d'Educació Infantil
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Un passeig pel barri
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uè és una mescla? I una mescla heterogènia? I una 
homogènia?

En el taller de Fem Ciència, els alumnes de sisè de 
primària van experimentar amb diferents substàncies. De mane-
ra pautada, van anar combinant les substàncies: cola-cao, sal, 
sucre, mel, oli, aigua...

L'objectiu de l'activitat era discernir què era una mescla ho-
mogènia d'una mescla heterogènia. Primer, van veure un vídeo 
informatiu i, després, seguint l'esquema del mètode científic 

van enregistrar els resultats i els van comunicar a la resta de 
companys. Posant en pràctica el treball cooperatiu i les hipòtesis 
en comú van ser ells els responsables de decidir i portar el ma-
terial per les mescles escollides.

L'experimentació i l'observació són dos processos que sem-
pre van units i que permeten als alumnes aprendre de la matei-
xa experiència. 

Ivette  Sánchez, mestra d’anglès

Q
Descobrim les mescles

ls alumnes de cinquè de primària hem acompanyat la 
cançó “Letkiss” de Roberto Delgado amb diferents rit-
mes. Tots ens hem esforçat per seguir el mateix tempo 

i musicar a l’uníson.
Les sabates han fet que l’activitat fos, des del primer mo-

ment, més divertida i motivadora. Ajudant, així, a educar l’oïda 
musical, a reforçar l’atenció, la concentració i el treball en equip.

Laura Sáez, mestra de Música

E

I si ens descalcem i fem música 
amb les nostres 
sabates? 

ls alumnes de 3r de primària han iniciat el curs amb el 
projecte ‘L'hort dels aromes’. És el punt de partida per 
iniciar l'adaptació als nous companys i a les noves ru-

tines. Ha estat un treball molt engrescador!

Cristina Campos, mestra de primària

E

L’hort dels aromes

https://youtu.be/Cy0eYV1SnmI
https://youtu.be/7HLav8okpcQ


his year La Salle Bonanova has started a new workshop that will take place 
every two weeks throughout the year. The 6th grade students have already 
started making creations with LEGO Spike Essential, and in the second term, 

the 3rd, 4th and 5th grade students will also do so.
Every two weeks they will have a challenge to achieve. Now, for the moment, the 

6th graders have already made a bowling alley, a car, a wheel and even a crane to save 
a car. Are you ready to see them?

Below, we leave you a video of the creations they have been making with LEGO.

Noelia Alarcón, mestra de robòtica

T

Robots have arrived 
to the school to stay
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l passat mes d'octubre, els alumnes de quart de     
primària van fer una visita al Museu d'Història de       
Catalunya. El recorregut els va oferir una visió trans-

versal de la vida quotidiana de les persones al llarg del temps.
L'itinerari es va iniciar amb la visita a un habitatge de l'edat de 

bronze, on van poder observar les eines de què disposaven, els 
aliments més habituals, etc. A continuació, van poder admirar la 
bellesa i riquesa d'una casa romana, per continuar amb les caba-
nes dels pagesos medievals. També van poder veure com era un 
obrador de sabater a finals de l'edat mitjana. Després, van mirar 

com es desenvolupava la vida en una masia de l'època moderna, 
la qual cosa els va permetre adonar-se de la poca diferència que 
hi ha entre aquest tipus de cases i les masies del segle XIX. 

Finalment, es van acostar als nostres dies visitant una cuina 
del segle XX, on es van fer evidents els canvis més importants 
de tota l'evolució de l'habitatge: l'aparició del plàstic, els nous 
electrodomèstics elèctrics, etc. Va resultar ser una visita molt 
enriquidora on el "mirar" va més enllà del temps.

Mònica Guarro, mestra de primària

E

Fem un viatge per la història

https://youtu.be/ACEjJFdbluM


urant aquest trimestre, els alumnes de sisè de primària 
han après a realitzar un Stop Motion. En el taller de 
plàstica han confeccionat tots els elements necessaris 

per construir una pel·lícula, des de l'escenari fins als personat-
ges. A més a més, també han hagut d'elaborar el guió. Ha estat 
una activitat molt engrescadora!     

Marian Rovira, mestra de primària

Primària
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D

La confecció 
d’un Stop Motion

primer de primària hem après a tenir cura i prendre 
consciència de la importància que té cuidar l'entorn 
que ens envolta. Amb el projecte ‘La Terra està malal-

ta’, hem aconseguit que els nostres alumnes aprenguin que 
conservar la Terra és cosa de tots i totes.

Ruth Saló, mestra de primària

A

La Terra 
està malalta

his term, 3rd grade students have been studying plants 
and their parts in science. In order to observe the parts of 
the flower more closely, we dissected a lily and created a 

book that we took home. We love these hands-on activities. We 
can't wait to do new experiments.

Olga Torrents, english teacher

T

Plants in 3rd 
grade of Primary

https://youtu.be/ufv_M-FIJo8
https://youtu.be/kM5oG4ZWo1Q
https://youtu.be/YUQN1tstAGc
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ls darrers estudis de benestar emocional dels joves 
que s’han fet als Estats Units revelen que fins el 56% 
de les noies expressen profunds sentiments de deses-

perança i tristesa, cosa que es vincula a la quantitat de temps 
d’exposició a les pantalles, la tipologia de continguts que con-
sumeixen i la impossibilitat de traslladar a la vida real els estere-
otips als quals estan exposades en el món digital.

Per altra banda, Alemanya ha posat en marxa un experi-
ment on la família és exposada al contingut que els seus fills i 
filles menors produeixen i consumeixen a la xarxa. Són moltes 
les reaccions de tancar els ulls o girar la mirada per la incapaci-
tat d’aguantar l’impacte del que pare i mare descobreixen.

Aquest 2023, els Departaments de Salut i Educació han fet un 
estudi sobre el benestar dels infants i joves de la nostra comunitat 
autònoma. Els resultats rebel·len que fins a un 20% dels joves 
manifesten no tenir un bon estat de salut emocional. Una dada 
més: els experts ens diuen que aquesta situació ha crescut de ma-
nera alarmant aquests darrers 10 anys i, en especial, després de la 
pandèmia. I tot apunta a l’exposició d’infants i joves a les panta-
lles de forma no gestionada, lliure i sense control abans de com-
pletar el seu procés de maduresa cerebral.

El creador del concepte de la psicologia evolutiva, Jean   
Piaget, exposa que un infant es comença a moure per interac-
cionar amb el món. El moviment aporta interacció i nous estí-
muls. Per aquest motiu, l’infant tendeix a moure’s i experimen-
tar amb el seu entorn. 

Per altra banda, Lluís Vendrell, el creador del concepte de la 
desconnexió empàtica, fa una crida a no fer tant ús de la pan-
talla per evitar que l’ésser humà esdevingui una persona inca-
paç de connectar i emfatitzar amb el seu interlocutor en el món 
real. El consum de continguts cada vegada més violents avoca 
l’individu a la manca de sensibilitat i cura de l’altre, i esdevé 
cada vegada menys sensible.

Gerónimo i de Villa, el 2017, analitzaren, de forma exhaus-
tiva, l’impacte de les xarxes socials sobre l’autoestima i les habi-
litats socials dels joves. Van arribar a la conclusió que l’ús com-
pulsiu de les xarxes socials fa disminuir l’autoestima i les 
habilitats socials, a la vegada que porta a una major dependèn-

L’impacte 
de la pantalla 
en la salut 
dels infants 
i joves

E

Hem iniciat un curs escolar on el debat de la conveniència de proporcionar una pantalla de butxaca als 
preadolescents i adolescents ha agafat una volada important de la mà de diversos experts, alguns dels 
quals hem pogut escoltar a l’escola en aquest darrer tram del primer trimestre amb dues xerrades. Una 
a càrrec del Dr. Francisco Villar sobre l’impacte de les pantalles i l’altra sobre l’assetjament escolar, a 
càrrec de l’equip de la convivència de l’escola i l’AEPAE.

https://youtu.be/YJcxtgLNp3s
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ha de facilitar l’aprenentatge i potenciar l’atenció. Segons     
l’Ecuyer, l’atenció és la clau per a l’aprenentatge. Les pantalles 
que donen accés a continguts de tot tipus sense control no 
contribueixen a la concentració d’allò que és realment impor-
tant en l’aprenentatge.

A ningú se li escapa que aquesta darrera dècada, el nostre 
entorn s’ha establert de manera molt majoritària que el salt de 
la primària a l’ESO és el moment que els menors han de tenir 
un telèfon intel·ligent, tot i que aquests darrers anys estem ob-
servant com aquest salt es produeix abans. Hi ha infants de 8 i 
9 anys amb smartphone.

Aquest fet fa que, de cop i volta, les joguines se substitueixin 
per un aparell que no és cap joguina, tot i que els menors el con-
ceben com a tal, ja que en fan un ús principalment destinat a 
l’oci i el joc. A partir d’aquest moment la forma de relacionar-se 
amb l’entorn comença a canviar. A més, per a qualsevol adult és 

complexa saber quin tipus de continguts passen per davant de la 
pantalla que hem posat al seu abast. Curiositats, música, notíci-
es, comunicació amb els companys, però també violència, in-
sults, sexe explícit, mal tracte, actituds susceptibles de ser consi-
derades delictes... que acaben en conflictes. I el més delicat, 
sense que ningú pugui acompanyar el menor amb el missatge 
educatiu i ètic corresponent sobre si el que consumeix i/o publica 
és adequat o no. Aquesta circumstància pot condicionar l’auto-
estima, la sensibilitat i l’educació vinculada al saber estar i fer, fins 
al punt que transforma codis de valors, habilitats, emocions... 
Bona mostra del que exposo es dona quan, davant d’un conflic-
te, els autors justifiquen els fets per mitjà de la frase “era una 
broma” que tantes i tantes vegades hem sentit a l’escola.

Encara que vivim en un món cada vegada més 

digitalitzat, no cal perdre de vista que els 

infants aprenen de dues maneres: amb les 

relacions interpersonals i amb les experiències 

sensorials. No per mitjà de pantalles

cia de les relacions virtuals, genera estrès, problemes d’autore-
gulació i conflictes.

Diverses associacions de pediatria recomanen evitar l’expo-
sició a les pantalles en infants d’entre 0 i 2 anys d’edat, i reco-
manen que els menors d’entre 3 i 5 anys ho facin de manera 
supervisada i no més d’una hora al dia, ja que els estudis asso-
cien el consum de pantalles a la manca d’atenció, pèrdua de 
vocabulari i l’augment de la impulsivitat.

Quan un infant passa hores davant d’una pantalla, quan es-
morza a casa, dina en un restaurant o passeja sobre el cotxet 
que impulsen els seus pares, cal ser conscients que li estem can-
viant la seva manera d’aprendre i d’interaccionar amb el seu en-
torn i, en conseqüència, alterem el seu neuro desenvolupa-
ment. Fins i tot, hi ha escoles bressol que han detectat que els 
infants de tres anys d'ara parlen pitjor, tenen menys vocabulari, 
menys tolerància a la frustració i menys límits. 

Encara que vivim en un món cada vegada més digitalitzat, 
no cal perdre de vista que els infants aprenen de dues maneres: 
amb les relacions interpersonals i amb les experiències sensori-
als. No per mitjà de pantalles. Ara que ja és evident l’impacte 
negatiu del lliure accés de les pantalles en infants i joves pre-a-
dolescents, cal vetllar per generar espais segurs, tant en l’entorn 
familiar com escolar.

Correspon als adults generar aquests espais de seguretat 
per vetllar pel benestar emocional i digital dels nostres menors. 
Un benestar necessari tant a nivell físic com a nivell psíquic i que 



16

Una manera de crear aquest espai segur en el món digi-
tal és a partir de l’acompanyament i la supervisió, com es 
recull en el document una mirada a la salut mental dels 
adolescents publicat en el quadern 12 de Faros, de l’Hospi-
tal Sant Joan de Déu. 

Cada vegada són més les veus expertes que insisteixen en 
la necessitat de supervisar, per mitjà de controls parentals, el 
temps d’exposició i el tipus de continguts als que es té accés. En 
qualsevol cas, aquest acompanyament té un impacte preventiu 
sobre el nostre fill/a que, d’entrada, ja evita determinats com-
portaments transgressors.

No cal perdre de vista que qui ha posat la pantalla de butxa-
ca a les mans d’un menor és l’adult, el qual, a més, és el propi-
etari i el responsable civil subsidiari mentre el nostre fill sigui 
menor. En conseqüència, es recomana poder fer una bona ges-
tió de l’acompanyament del que el nostre fill/a fa a la xarxa. 
Una acompanyament que ha de ser més intens a l’inici i, a me-
sura que el seu grau de maduresa evolucioni, caldrà anar dei-
xant espais de més autonomia i menys supervisió.

Aturem-nos un moment en els continguts. Sabem què miren 
els nostres fills i filles a Netflix, Amazon Prime, HBO, Youtube, 
Instagram, Tiktok... Tenim coneixement sobre el què publiquen? 
Coneixem com s’exposen en aquestes xarxes? Sabem el que 
comparteixen en els grups de WhatsApp entre iguals? Conei-
xem el tipus de llenguatge que utilitzen, les paraules malsonants 
a les que s’exposen?  Coneixem el tracte que es dispensen entre 
iguals a partir del llenguatge i les expressions que fan servir? Sa-
bem fins a quin punt són conscients de la gestió que poden ar-
ribar a fer d’una imatge o d’un comentari quan aquest es treu 

de context? Tots sabem que expressar-se per mitjà d’una panta-
lla o cara a cara té connotacions i límits ben diferents. 

De la combinació de consum i publicació de continguts a la 
xarxa en neix el ciberassetjament, que pot arribar fins allà on la 
creativitat ens porti. Un exemple en són els darrers casos en els 
quals s’han utilitzat imatges generades per intel·ligència artifi-
cial generativa.

Davant d’aquest context, no és d’estranyar que s’hagi in-
tensificat el debat sobre retardar l’edat de tenir un telèfon in-
tel·ligent. El propi Departament d’Educació ha obert un debat 
col·laboratiu entre diferents agents consultius per donar noves 
orientacions a l’escola. 

En qualsevol cas, des del moment que es lliura un dispositiu 
mòbil a un fill/a cal assumir, sense cap mena de dubte, la respon-
sabilitat en l’acompanyament de l’ús de la tecnologia des d’una 
visió holística que, llegint la Dra. Lea Sulmont avarca 5 àrees que 
ajuden a preservar la salut emocional i digital del menor:

El temps d’exposició/ús:

•  La privacitat:
o És important ser conscient de la privacitat de les 

dades de cadascú: la veu, la imatge, les producci-
ons... I posat en el món dels adolescents, també cal 
recordar que no es poden crear comptes anònims 
amb un usuari administrador que coneixen tots els 
integrants d’un grup i on s’hi publiquen continguts 
no adequats de qualsevol tipus que poden arribar 
a ser constitutius de delicte. 

No cal perdre de vista que 

qui ha posat la pantalla 

de butxaca a les mans 

d’un menor és l’adult
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•  Els continguts:
o Cal conèixer i cuidar els continguts als quals tenen 

accés els nostres fills/es en funció del seu grau de 
maduresa. Els controls parentals són una bona eina 
que de manera raonada i exposada als fills/es po-
den viure amb naturalitat quan els instal·lem en el 
dispositiu que utilitzen.

•  La persona:
o Cal ajudar al fill/a que auto-reguli els seus hàbits 

digitals per mitjà de compromisos adequats a la 
seva edat. 

•  La família:
o Cal cuidar la coherència entre el que demanem als 

nostres fills/es en relació a les pantalles i el que fem 
els adults, especialment davant seu. Cal predicar 
amb l’exemple.

o Compartir espais de desconnexió digital en família 
és una bona manera de treballar les habilitats soci-
als i la comunicació, la confiança i el moviment.

o La família ha de ser un entorn segur, de tal manera 
que quan hi hagi problemes a la xarxa, el nostre 
fill/a ens ho pugui dir. Per aconseguir-ho, cal cuidar 
els vincles saludables entre pares i fills. 

Ara s’acosten les vacances de Nadal. Les nostres llars s’om-
pliran de retrobaments, felicitat, moments per compartir, àpats 
i regals. El Pare Noel, el tió o els Reis Mags portaran un telèfon 
intel·ligent al nostre fill pre-adolescent?

El sistema educatiu i la nostra escola no és diferent en això. 
Ja fa dos o tres cursos que gestiona un augment de casos de 
conflictes de convivència i alguns casos de ciberassetjament du-
rant els mesos de gener i febrer, és a dir, després de les vacances 
de Nadal, fruit del lliure consum de pantalla durant les vacan-
ces. L’equip de psicòlegs i psicopedagogues de l’escola ajuda als 
afectats i als autors a resoldre i reconduir aquest tipus de situa-
cions des del diàleg reparador, sempre que sigui possible, a la 
vegada que assessora a les famílies que es veuen implicades en 
aquest tipus de situacions desagradables.

L’increment de conflictes vinculats al món digital, el darrer infor-
me GEM de la Unesco, així com les evidències de les dificultats d’a-
tenció dels alumnes, ens han portat a decidir a La Salle Bonanova 
la prohibició de l’ús del mòbil en tot el recinte escolar i, a la vegada, 
potenciar les habilitats socials i les relacions humanes. 

Aquesta decisió no és contra la tecnologia, sinó per a la pro-
tecció dels menors. Confiem que, en un temps no molt llunyà, 
les administracions del nostre país legislin en relació a la tinença 
de telèfons intel·ligents en edats primerenques i, especialment, 
en relació a l’accés a la xarxa i a continguts adequats a l’edat 
pel bé de la salut mental d’infants i joves. 

Jordi Gibert, Director de La Salle Bonanova

Compartir espais de desconnexió digital en família és una bona manera de 

treballar les habilitats socials i la comunicació, la confiança i el moviment



quest curs, a les escoles de La Salle aprenem a ser 
més amables i a multiplicar el poder transformador 
de la paraula. I tots ho podem fer, per exemple, res-

ponent amb un “gràcies a tu” quan rebem un “gràcies” d’algú. 
I també volem aprendre a ser més agraïts amb nosaltres matei-
xos, a actuar d’una manera més humil i a valorar les coses més 
senzilles. Omplirem l’escola d’onades infinites d’amabilitat, 
agraïment i gratitud. Iniciem posant el focus en la primera: si-
guem AMABLES!

Un GRÀCIES de cor comporta un somriure, una mirada 
amorosa, una complicitat amb la persona que dona i rep.  És 
una paraula “màgica” que té el poder de transformar les coses 
des de l’optimisme i l’alegria. 

Us heu parat mai a observar les vegades que durant un dia po-
dem dir la paraula GRÀCIES? Segur que entre tots podem fer una 
llista molt llarga de les coses i situacions que fan que fàcilment ens 
surti la paraula GRÀCIES. Els més petits de l’escola se'ls reforça cada 
dia el que a casa se'ls ensenya; diuen “gràcies”, “si us plau”, “ho 
sento”...  Els més grans ja ho tenen integrat com a hàbit i, de tant 
en tant, se'ls ha d’anar recordant. És així com posem en pràctica 
l’AMABILITAT, que és el primer esglaó per accedir als altres dos va-
lors que aquesta paraula comporta: l’AGRAÏMENT i la GRATITUD. 

Gràcies, gracias, thanks, merci, danke, eskerrik asko

Equip de Pastoral

Pastoral
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La Coral de l’Escola de Música 
participa al 23è Congrés de 
l’Escola Cristiana de Catalunya

l passat 19 d'octubre es va celebrar el 23è Congrés 
d'Escoles Cristianes de Catalunya i la nostra escola, La 
Salle Bonanova, va tenir l'oportunitat de ser l'amfitri-

ona d'aquesta trobada única. El Quorum 23, organitzat per la 
Fundació Escola Cristiana, va acollir al voltant de 800 partici-
pants de més de 388 centres. 

Al llarg del dia es van dur a terme diverses conferències amb 
ponents d’alt nivell i amb l'objectiu de reflexionar sobre el paper 
de l'escola cristiana del segle XXI en el nostre context. Els alumnes 
de la Coral de l'Escola de Música de 5è i 6è d’Educació Primària 

van poder tenir l'oportunitat d'inaugurar aquest congrés, sent 
partícips de la pregària inicial interpretant la cançó Et seguiré, 
col·laborant al grup de música Meraki. Va ser un moment molt 
emotiu, tant pels alumnes com per l'audiència. Van gaudir moltís-
sim i no van tremolar les seves veus tot i tenir el teatre ple de gent. 

Els agraïm, des de l'Escola de Música, la seva actitud de tre-
ball d’aquestes setmanes que ha fet possible gaudir d'un mo-
ment molt especial i ple de significat.

Escola de Música

E
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El menú escolar és una part important de 
la nutrició dels nens i, per tant, és im-
prescindible que sigui equilibrat i saluda-
ble. El menú del dia es decideix tenint en 
compte diversos factors, com ara les ne-
cessitats nutricionals dels alumnes, les 
restriccions alimentàries, les al·lèrgies  i 
les intoleràncies alimentàries, els costos i 
la disponibilitat dels aliments.

L’any passat, en una reunió de dele-
gats, es va comentar que seria profitós fer 
una visita al menjador i, aquest passat 20 
de novembre, alguns delegats i subdele-
gats de primària van tenir l’oportunitat de 
veure en ple rendiment aquest servei.

El procés per entrar al menjador és ben 
organitzat: els nens fan una filera al passa-
dís abans d’entrar, els passen llista, es ren-
ten les mans i fan cua per recollir el menjar. 
Així mateix, els delegats vam poder veure'ls 
en plena activitat. Com era d'esperar, els 
alumnes estaven sorpresos de la nostra visi-
ta, ja que era la primera vegada que veien 
els pares entrar al menjador.

Vam voltar lliurement pels dos men-
jadors: el gran, que va des de 2n a 4t de 
primària, i el petit, on estan els de primer 
de primària que comencen a agafar l’hà-
bit de responsabilitzar-se de l’ús i mante-
niment de la safata.

Hem vist un equip de monitoratge 
que, a banda de servir-los aigua, vetllen 
pel bon funcionament del menjador es-
colar i fomenten l'autonomia dels alum-
nes perquè mengin.

El dia de la nostra visita tocava un 
dels "menús més conflictius" per als 
nens: amanida alemanya, peix amb mo-
niato i, de postres, pera. Vam poder 
comprovar que un nombre elevat de 
nens s'ho acaben, i els que no, els moni-
tors sempre intenten que mengin una 
mica més abans que s'enduguin la safata 
a la cuina perquè la rentin.

Algú de nosaltres va preguntar si podí-
em entrar a la cuina i no ens van posar cap 
pega. Vam entrar per torns, amb una gor-
ra de protecció al cap. La cuina és gran, 

ample i ens va sorprendre molt la cura i la 
higiene que hi posen. La cuina comença a 
funcionar a les 7 del matí per preparar el 
menú del dia, complint amb les normes de 
l’alimentació saludable. A més, també te-
nen una noia responsable dels menús per 
a persones amb al·lèrgia i intoleràncies. El 
menjar que serveixen és fresc! Sense en-
trar en detalls, en general, ens ha semblat 
tot correcte, bastant bé de sabors i lleuger. 
Es nota que intenten cuidar l’alimentació. 

En contra del previst, també vam 
visitar el pati en plena efervescència. 
Ens vam adonar que també mantenen 
l’ordre amb un equip de monitors re-
partits a cada àrea, dinamitzant i con-
trolant el lleure. 

Agraïm a l’escola l’oportunitat de 
constatar de prop la cura que es té amb 
un tema tant sensible per tots com és l’a-
limentació dels nostres fills i filles.

Cristina Figueras, 
delegada de 1r primària D

El funcionament del servei de menjador



https://youtu.be/TKWuuTajdw8
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l 26 de septiembre fuimos de excursión a Canyelles y 
nos lo pasamos muy bien. Me gustaría poder explicar 
las actividades que hicimos. La aventura empezó en el 

autocar que, para mí, siempre es muy divertido porque canta-
mos y hablamos.

Veníamos todos muertos de hambre y nada más llegar nos 
fuimos a desayunar. Una vez con la barriga bien llena nos fui-
mos a por el día. Las clases A y B se fueron juntos a hacer tiroli-
nas y tiro al arco; mientras que las clases C y D jugaron a tres 
tipos de deportes: vóley, fútbol y básquet.

En las tirolinas nos enseñaron cómo ponernos un arnés y, por 
supuesto, luego revisaron si estaban bien colocados. Nos subimos 
a una plataforma de madera en la que nos colocaban el arnés 
junto a la cuerda, nos empujaban y… ¡fiuu! ¡Qué divertido!

Cuando acabamos nos fuimos al rocódromo. Nos reunieron a 
todos y nos preguntaron quien quería ir a la piscina. Los que no 
querían se quedaron jugando. En la piscina nos pusieron unas re-
glas, las cuales teníamos que cumplir, y nos lo pasamos genial. Yo 
diría que fue una de las mejores actividades. Muy, muy divertido.

Una vez ya secos nos fuimos a por la siguiente actividad. 
Entonces el A y el B nos tocó jugar a los tres deportes. Y los del 
C y el D se fueron a las tirolinas y al rocódromo. Todo fue muy 
divertido porque siempre es mejor con los amigos. Tocaba la 
hora de comer y, en mi caso, comí un poco de pollo empanado 
con arroz. ¡Mmm!

¡Un día increíble!

Sofía Rocafort, alumna de 1º ESO

La divertida excursión a Canyelles
E

Salidas de convivencia ESO

ls alumnes de segon d’ESO, el dimarts 26 de se-
tembre, vam anar d’excursió al Parc de Vallparadís, a 
Terrassa. Vam fer diverses activitats, començant per tir 

amb arc. Ens van ensenyar la posició ideal per disparar i dues 
tècniques d’estirar la corda: l’apatxe i l’olímpica. Ho vam passar 
molt bé i vam riure molt.

Després, tocava fer la cursa d’orientació. Ens van donar un 
mapa del parc amb uns números i un full amb aquests mateixos 
números. Cada un representava un dels quadrats de fusta ama-
gats per tot el parc i, a més, contenien una mini màquina de fer 
forats, totes amb una forma diferent. Havíem de trobar els qua-

drats per marcar el paper amb els forats al costat del número. 
Ens va anar bé per aprendre a orientar-nos. 

La següent activitat va ser la preferida de molts: vam aprendre 
a anar en canoa a la piscina del parc. Ens ho vam passar molt bé 
anant d’una punta a l’altra, esquitxant-nos entre nosaltres.

Posteriorment, vam fer escalada, on havíem de pujar un mur 
que tenia un rocòdrom incorporat. A molts ens va encantar i tam-
bé ens vam cronometrar per veure qui podia pujar més ràpid. 

En finalitzar les activitats vam dinar i vam tornar a l’escola.

Marc Barrera i Lluís Gracia, alumnes de 2n ESO 

Sortida a Terrassa
E

Sortides de convivència ESO
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l martes 26 de septiembre, todos los de tercero de la 
ESO fuimos a hacer una excursión al Canal Olímpico, 
en Castelldefels. Al llegar allí, una vez cambiados, nos 

dieron un remo y un chaleco salvavidas. Nos dividieron en dos 
grupos: las letras A / B y C / D. 

Los del primer grupo empezamos haciendo Big Padel y, de 
doce en doce, nos subimos a una gran tabla. Una vez allí 
remamos hasta los quinientos metros y volvimos. Fue una ardua 
tarea porque para avanzar sin desviarnos teníamos que remar 
todos a la vez. Fue bastante divertido, ya que durante el viaje 

nos íbamos empujando los unos a los otros, lo cual hizo el 
trayecto más ameno.

Al mismo tiempo, los del otro grupo hicieron cayac por 
parejas. Después de una hora cambiamos de actividad y cuando 
terminamos todo nos fuimos a cambiar. Aún tuvimos tiempo 
para jugar al fútbol o a vóley. A las dos comimos y estuvimos 
haciendo tiempo libre hasta las tres y media. Fue un día muy 
completo y creo que todos nos lo pasamos genial.

David Alcover, alumno de 3º ESO 

Excursión al Canal Olímpico
E

Salidas de convivencia ESO

ls alumnes de 4t d’ESO, el dimarts 26 de setembre, 
vam anar d’excursió a Sant Feliu de Guíxols. És el que 
l’escola anomena sortida de convivència i l’organitzen 

cada any, a principi de curs. 
Vam quedar tots els alumnes i professors al camp de futbol de 

l’escola a les 7.50 del matí, i després vam fer parelles amb els com-
panys de la nostra classe per anar junts a l’autocar. Durant el trajecte, 
l’única manera de poder passar l’estona era parlar amb el teu com-
pany, ja que la nova normativa no permet mòbils durant les sortides. 
Vam arribar al poble i el primer que vam fer va ser dividir-nos en dos 
grups. El meu va començar fent kayak, sent una activitat molt tran-
quil·la i relaxant, ja que només havia de seguir al monitor pel mar. 

Després vam fer la Via Ferrata. Es tractava d’anar escalant 
una muntanya de pedra sobre el mar i va ser bastant emoci-
onant. Anàvem per un camí molt estret i en una part havies 
d’escollir si abandonar el recorregut o continuar-lo. La conti-
nuació era una mica més difícil que el recorregut inicial, ja 
que era més alta. 

Un cop finalitzades les activitats vam dinar, i vam tenir una 
mica de temps lliure, on vam parlar amb els companys de com 
ens havien anat les activitats. Després d’això vam tornar a l’au-
tocar i cap a Barcelona. 

Luis Tejeiro, alumne de 4t ESO

Excursió a la Via Ferrata
E

Sortides de convivència ESO
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ls alumnes de 1r de Batxillerat, el dijous 9 de novembre, 
ens vam enfrontar a un nou repte: el ‘Marshmallow 
Challenge’, un senzill i divertit experiment per a equips 

de quatre persones. L'objectiu era construir una torre el més alta 
possible, que es mantingués per sí sola durant 18 minuts, i coro-
nada per un núvol de sucre (marshmallow o malví), d'aquí el seu 
nom. Per això, vam comptar amb 20 espaguetis, un metre de 
cinta adhesiva, un metre de corda i el malví en qüestió.

Des d'aquell moment, tot tipus d'estratègia era vàlida, com 
l'aplicació de coneixements d'estructures, planificació, designa-
ció de rols, prova i error. Aquest repte pretenia posar al desco-
bert les habilitats col·laboratives d'un grup i mesurar el seu èxit 
dins d'un entorn de treball amb recursos i temps limitat.

Es tractava d'una dinàmica de team building per a fomentar 
tant la creativitat com habilitats de col·laboració i treball en 
equip, escoltant i valorant les idees dels altres, prevalent l'èxit 
col·lectiu per sobre de l'individual. De la mateixa manera, els 
alumnes desenvolupaven el seu lideratge, inclosa la capacitat 

d'influir en els altres o assignar tasques i cooperar amb la resta 
dels companys.

Malgrat que al final les torres no van resultar ser especial-
ment altes, l'experiment va ser un èxit i els alumnes de La Salle 
Bonanova, gràcies a aquesta activitat, van aconseguir millorar 
la seva cohesió de grup.

Berta Riverola, alumna de 1r Batxillerat

e dix-huit octobre nous sommes allés à la colonie 
Güell pour un travail de sciences sociales, afin d’étudier 
et connaître la Révolution Industrielle qui a commencé 

dans le S XVIII. Principalement cette révolution est originelle 
d’Angleterre. Il convient de souligner qui s’étendit par l’Europe 
occidentale et aussi par l’Amérique anglo-saxonne en raison de 
la colonisation des pays européens comme l’Angleterre, la 
France, les Pays Bas... 

La Colonie Güell a été fondée en 1890. C’était la proprié-
té d’Eusebi Güell.

Nous, les élèves de quart de l’ESO, sommes allés à la colonie 
Güell avec les professeurs pour visiter l’incroyable colonie que 

Güell a monté. Güell a fait une école, des maisons, une église. Le 
nom officiel de l’église est «Cripta de Gaudi». La «Cripta de 
Gaudí» est patrimoine de l’humanité depuis 2005. Les rues sont 
comme une ville, calmes et sans bruit. Les gens étaient dans leurs 
maisons, mais les gens que nous avons vu étaient sympathiques. 
Les guides nous ont expliqué l’histoire de la colonie et l’histoire 
de la famille Güell.

Notre expérience était incroyable! Nous recommandons aller 
à la Colonie avec un guide. C’était une expérience très éducative 
et très drôle!

Rafael Solanas et Bruno Sánchez, élèves de 4ème ESO

El Marshmallow
Challenge

Sortie culturelle à la Colonie Güell

E

L
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l dia 13 de novembre, i emmarcat dins la ‘Setmana de 
la Ciència’, es va celebrar la fira científica a l’escola. 
Aquesta fira va estar organitzada pels alumnes de 1r 

ESO, dins el seu projecte de tancament de la narrativa ‘Life’. 
Tots els alumnes van treballar de valent perquè la fira sortís el 
millor possible. 

La fira tenia com a invitats els alumnes de 6è de Primària, a 
qui els hi van agradar molt els experiments i maquetes que es 
van mostrar. Van poder observar molts projectes treballats a les 
assignatures de Matemàtiques, Ciències Socials i Science, tots 
treballats amb un tema comú: La vida.

Els projectes de Matemàtiques eren rellotges de sorra, on 
estaven anotats, segons queia la sorra, els moments importants 
per on havia evolucionat la vida.

De Ciències Socials hi havia un munt de projectes: sobre el 
relleu dels continents, on estaven assenyalades les diferents 
formes de relleu que podem trobar-hi; sobre Pangea, per veure 
com era la Terra abans que els continents se separessin; de les 
plaques tectòniques i, fins i tot, d’un volcà que feien erupcionar.

Els projectes de Science eren maquetes de cèl·lules 
procariotes, les primeres que van existir, eucariotes animals i 
vegetals, cèl·lules formades a partir de diferents procariotes, i 
les mitocòndries i els cloroplasts.

Tots els alumnes de 1r ESO vam quedar molt satisfets i 
contents de com havia anat tot.  

Va ser un GRAN ÈXIT!

Emma Lago, alumna de 1r ESO 

La fira científica

E

urante los primeros días de curso hemos trabajado el 
canon literario en la materia de Literatura universal que 
se imparte en 1º de Bachillerato. El concepto se aplica 

al conjunto de las obras clásicas que forman parte de la cultura. 
Como aspecto práctico de dicho tema las alumnas han creado 

su propia antología basada en un concepto universal: el amor.
Ha sido un trabajo laborioso, creativo y, sobre todo, muy 

personal. Además, cada alumna ha expuesto tanto oralmente 
como por escrito, sus motivaciones respecto a los textos que ha 
escogido para su antología. De esta manera, hemos cumplido 
con los objetivos establecidos para trabajar y entender lo que 
significa elaborar un canon de manera lúdica y entretenida.

Sara Tejerina, profesora de Literatura universal

Antología 
del amor

D
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questa narrativa de l’NCA que hem fet a 1r ESO tracta 
sobre l’univers. Però no només hem estudiat això, 
sinó que també hem vist molts continguts que encara 

no havíem treballat. I són molt interessants, com la vida de 
Stephen Hawking, que ens pensàvem que seria una persona 
normal, però no, era súper intel·ligent. A més de l’Stephen 
Hawking, hem fet infografies sobre molts més individus, com 
per exemple Sant Joan Baptista de La Salle, alguns astrònoms 
o persones que, amb els seus coneixements, van aportar ajuda 
a la ciència i a l’univers.

Una cosa que també ens ha agradat molt fer ha estat omplir 
un gran mural negre amb estrelles de color groc, amb frases o 
dibuixos que hem anat posant durant tota la internarrativa.

Ara bé, l’estrella i el millor del projecte, sense cap dubte, ha 
estat el projecte final, el qual ha consistit en dur a terme un 
teatre de titelles en el que havíem de crear una història que 
tractés sobre algun tema relacionat amb l’univers o les estrelles. 
Ho vam fer en grups i tots ho vam fer molt bé. Les maquetes 
van quedar fantàstiques. Ens ho hem passat genial, hem col·la-
borat tots i ho hem fet el més original possible.

Berta Relats i Carlos Mesquida, alumnes de 1r ESO

MAR (periodista 1): Bona tarda a tothom. Estem un dia més 
a Sallenet.cat, amb la Maria, una estudiant de La Salle Bonano-
va, per explicar-nos com és el nou sistema d’aprenentatge que 
s’ha establert a totes les Salles d’Espanya i Portugal, l’NCA. Di-
gues Maria, de què es tracta?
MARIA: El Nou Context d’Aprenentatge (NCA) és el següent: 
cada quinze dies fem un projecte interdisciplinari que dura dues 
setmanes. A aquest temps l’anomenem narrativa. 
LIDIA (periodista 2): Però, exactament, de què tracta?
MARIA: Són projectes interdisciplinaris en els què a la majoria 
de les assignatures es treballa en grup.
MAR: I les dues setmanes que no feu narrativa, què feu?

MARIA: Quan s’acaba, comença la internarrativa, que consis-
teix en què el professor/a imparteix la seva matèria tal com s’ha 
fet sempre. És una classe clàssica més.  
LIDIA: I vosaltres, què n’opineu?
MARIA: Doncs mira, al principi no estàvem gaire convençuts 
perquè era nou i no estàvem acostumats a aquesta dinàmica, 
però ara que ja sabem com va ens sembla tot més fàcil i potser 
no està tant malament. És un gran repte. 
MAR: Bé, fins aquí el programa d’avui. Moltes gràcies Maria 
per estar aquí i per respondre a les meves preguntes.

Mar Neguillo i Maria Pasalodos, alumnes de 2n ESO

De l’univers al teatre de titelles

El Nou Context d’Aprenentatge 
aterra a l’ESO

A
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l passat mes d’octubre, els alumnes de 1r ESO vam 
visitar l’Univers. El planetari que van instal·lar a l’esco-
la era enorme i tenies una visió en 360º del cel a hora 

real. L’activitat va ser fascinant!
En primer lloc es van obrir unes comportes, com les d’un 

observatori real, i va aparèixer el cel. L’astrònom que ens ho 
anava explicant ens va dir que, allò que veiem,  era el nostre cel 
tal com estava en aquell moment. Després va tirar el temps en-
rere fins a veure la sortida del Sol, més tard, el va avançar fins a 
veure la seva posta i, finalment, les estrelles de la nit. N’hi havia 
moltíssimes i era al·lucinant. Ens va assenyalar l’estrella Polar, la 
Lluna i Venus, que es veia perfectament sota la Lluna. 

Vam viatjar fins a Saturn, el planeta gasós envoltat pels seus 
anells i, on ens va dir l’astrònom, que hi ha aigua congelada molt en-
dins i que podria haver-hi vida, però encara no ho podem reafirmar.

Després vam continuar l’experiència viatjant a la galàxia d’An-
dròmeda, que era una taca borrosa que hi havia entres les estrelles 
i la més propera a la nostra Via Làctia. D’aquí a uns milions d’anys, 
la nostra galàxia i la d’Andròmeda faran el que es diu un “ball de 
galàxies” formant-ne una única, segons ens van explicar. 

Per acabar, ens vam dirigir cap el Sol i vam veure que les 
taques que s’hi observen són explosions formades per les tem-
peratures tan elevades que té l’estrella. És grandiosa si la com-
parem amb la Terra!

Finalment, vam veure com era la vida d’uns astronautes en 
una central espacial, unes naus tan lluny de nosaltres. 

Com us he dit, ha estat una activitat fascinant i que ens 
agradaria tornar a repetir.

Alba Ribas, alumna 1r ESO D

El Planetari
E

abíeu que les persones que saben teclejar correctament 
i, per tant, optimitzen el seu temps són capaces de 
prestar atenció a l’interlocutor sense mirar el teclat i 

guanyen habilitats motrius? Aquest mètode es diu Typing.
Un dels seus beneficis és el fet de minimitzar el temps i l’esforç dedicat a escriure. Aconseguirem incrementar la velocitat de 

producció del text, la productivitat i estalviarem temps. Aprendrem també a col·locar bé les mans per evitar fatiga i dolor als 
canells i als dits. A més, és un mètode que ajuda a millorar les dificultats d’escriptura i lectura dels nostres nens i nenes.

Si voleu aprofundir en el món del teclat, aquest curs 2023-2024 tenim una nova activitat extraescolar de Typing. Aquesta fa 
servir un programa molt innovador i motivador pels nostres alumnes, anomenat Typetopia!

El programa Typetopia consisteix en aprendre a teclejar de manera correcta i ràpida seguint un mètode d’aprenentatge molt 
dinàmic. A través de Typetopia aprendrem mecanografia jugant a diferents jocs, viatjant per l’espai i superant aventures molt emo-
cionants. I, tot això, sense adonar-nos-en!

Departament d’extraescolars

Extraescolars

El mètode Typing

S



alumna Vittoria Sodini, de 1r de batxillerat, ens reco-
mana el llibre “Els Jocs de la Fam” de Susan Collins.

Atenea de Simón, de 4t de primària D, ens presenta el 
llibre “Un repte màgic” de Clara Punset.

Entre pantalles i pàgines
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Res no importa,
fa temps que ho sé.
Així doncs, no val la pena 
fer-hi res,
acabo de descobrir-ho.

mb aquestes pa-
raules encetem el 
conte de l’escrip-

tora danesa Janne Teller, 
‘NO-RES’ (Edicions Coma-
negra, primera edició 2012 
i edició de butxaca 2021). 
Aquest relat comença amb 
el primer dia d’escola d’una 

classe d’adolescents de catorze anys. De sobte, un dels alum-
nes, en Pierre  Anthon, manifesta que la deixa perquè res no té 
sentit a la vida i, per tant, no val la pena lluitar per res.

Els seus companys no entenen la seva decisió i se senten ofe-
sos i molestos pels comentaris que en Pierre Anthon continua 

manifestant dia rere dia enfilat a un mur, camí de l’escola. Volen 
demostrar al seu company que sí que hi ha coses importants a 
la vida per les que val la pena lluitar i, finalment, acorden un pla: 
la creació d’una Pila de Significació formada per coses impor-
tants o significatives de cadascú. Però el seu pla per formar 
aquesta pila esdevindrà cada vegada més truculent i fosc. 

Aquest conte tracta de la recerca del sentit de la vida en una 
etapa, l’adolescència, plena d’incerteses i canvis, i també d’al-
tres temes, com la no acceptació de la diferència, el poder del 
grup i l’anul·lació de l’individu com a ésser lliure, la por o el re-
buig del que ens és desconegut, la utilització de la violència 
com a instrument de domini i el poder de les paraules. 

Recomanaria la seva lectura a un públic adult o adolescent 
-preferiblement de cicle superior de l’ESO o Batxillerat- per la 
seva originalitat, audàcia i autenticitat. La seva lectura no pot 
deixar ningú indiferent i, en certa manera, ens pot ajudar a sor-
tir de la foscor, del NO-RES, i veure la llum que, lamentable-
ment, els alumnes del conte no van poder trobar. 

Ariadna Villegas, docent de francès ESO 

‘NO-RES’, la novel·la curta

A

L’

L’

Jocs de la fam

Un repte màgic

https://youtu.be/cYl_3zKEqGQ
https://youtu.be/7YUzu150Mcs
https://youtu.be/w-vz_CxiXjo


l llibre preferit de l’Aran Neguillo, de 6è de primària 
C, és“Agencia Lockwood: La calavera de los susu-
rros” de Jonathan Stroud.

Agencia Lockwood: 

La calavera de 
los susurros

Les aventures 
d’Arsène Lupin

Crónicas de una 
vida muy poco 
glamurosa

Entre pantalles i pàgines
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Enric Buera, de 4t de primària D, ens explica el llibre 
“Les aventures d’Arsène Lupin” de Maurice Blanc.

E

a novel·la recomanada per la Sara Vallejo, de 6è de 
primària C, es “Las tres hermanas” de Heather Morris.

arla Arguijo, de 4t de primària D, ens comenta el lli-
bre “Crónicas de una vida muy poco glamurosa” de 
la col·lecció “El diario de Nikki” Rachel Renée Russel.

Las tres hermanas

L’

L

C

https://youtu.be/MR6aZ4yJorU
https://youtu.be/t1JLy_tcl_Q
https://youtu.be/XwK2uYC5YvU
https://youtu.be/xgssmejqjIc


omo ya es tradición en el Club Esportiu La Salle Bonano-
va, arrancamos esta temporada 2023-2024 con las pre-
sentaciones oficiales de todas las secciones: baloncesto, 

balonmano, fútbol, hockey patines, gimnasia rítmica y vóley. En 
los meses de octubre, noviembre y diciembre hemos ido celebran-
do cada una de las presentaciones, juntando familias, jugadores, 
staff y seguidores en actos que, para el club, son muy especiales.

Esta temporada también queremos poner de relieve las mejo-
ras y renovaciones que se ha llevado a cabo, tanto por parte del 
Colegio como por parte del Club. Destacamos el acondicionamien-
to realizado en la pista Sant Jordi, en la que, desde mediados de 
octubre, nuestros deportistas de las secciones de hockey patines, 
balonmano y vóley entrenan y juegan sus partidos en una pista re-
formada y adaptada a cada una de estas disciplinas deportivas.

A nivel de Club, además del cambio de gerencia, hemos am-
pliado la estructura con nuevas incorporaciones en administra-
ción y en la plantilla de entrenadores para alcanzar nuestro obje-
tivo, que es dar mejor servicio a nuestros deportistas y a las res-
pectivas familias.

Aprovechamos este artículo para agradecer a tod@s los de-
portistas que han renovado con nosotros una temporada más, 
y dar la más cálida bienvenida a los que, por primera vez, com-
parten con nosotros su pasión por el deporte.

¡Deseamos que esta temporada vivamos juntos momentos 
emocionantes, enriquecedores y victorias compartidas!

¡Vamos Salle!

Club Esportiu La Salle Bonanova

Esports
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Nueva temporada, 
nuevo curso deportivo

C
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Entrevista a Bernarda Cembrano, “Berni”.
Professora

“M’emporto l’alegria, 
la creativitat i la 
sinceritat dels 
alumnes”
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Bernarda Cembrano, ‘Berni’ com la coneixem tots els 
alumnes, s’ha jubilat aquest octubre de 2023. Va 
estudiar enginyeria industrial a la UPC i va cursar un 
Màster MBA. Va entrar a l’escola el curs 2004-2005 i, 
des d’aleshores, ha estat una professora molt 
estimada per tots els seus alumnes. Des d’aquestes 
línies li agraïm el tracte i l’estima que sempre ha 
tingut per tots nosaltres. Bona i merescuda jubilació!

Com vas arribar a ser professora a La Salle Bonanova? 

Sempre m’ha agradat molt ensenyar. En acabar la carrera em vaig 
quedar de professora durant 5 anys a la Universitat Politècnica de 
Catalunya (UPC). Després vaig anar a treballar a una multinacional 
molt important, però el 2004 volia canviar de feina i m’havien 
quedat les ganes de tornar a ser professora. Vivia a prop de La 
Salle i unes amigues del barri van insistir per a què enviés el 
currículum. Em va entrevistar el Gmà. Josep M. Ramos i molt poc 
temps després en Florenci Bové. Vaig començar de seguida, i en 
Florenci va ser sempre un guia inestimable per a mi.

D’on ets? I quan vas venir a Barcelona?

Vaig néixer a Xile i vaig viure-hi fins a acabar el batxillerat. Com 
que la meva família era de diferents llocs vaig poder viatjar molt ja 
des de ben petita, tant a Sud-Amèrica com als Estats Units i 
Europa. Itàlia la conec molt bé i no deixa d’impressionar-me mai. 
Serà perquè hi vam viure un temps allà, hi tinc ancestres i la meva 
ciutat preferida és Roma. Un altre país que em va fascinar és la 
Xina. L’any 1978 vam venir a Barcelona per la feina del meu pare. 

Què és el que més t’apassiona d’ensenyar 

a noves generacions d’alumnes? 

M’agrada veure'ls créixer i madurar. Durant molts anys he fet 
classe a 4t d’ESO i a batxillerat i em donava temps a veure'ls 
millorar molt. Això em fa feliç. M’agrada la seva alegria, la 
creativitat i la sinceritat amb què et diuen les coses.

Quants idiomes parles? 

Parlar bé... probablement cap. Xampurrejo castellà, català, italià 
i anglès. També em puc defensar en francès i en portuguès. A 

casa meva, els idiomes eren molt valorats i, des de petites, a la 
meva germana i a mi els meus pares ens van impulsar a 
estudiar-los. 

Quines són les teves aficions? 

M’agrada fer manualitats, cosir, fer bijuteria, fer punt... Per altra 
banda, m’agraden els jocs difícils que requereixen concentració. 
I em fascina llegir, tot i que ho deixo una mica de banda durant 
l’any perquè els mestres ja llegim prou cada dia.

De tots aquests anys a l’escola, amb què et quedes? 

Amb les persones, els seus consells, la seva ajuda, les estones 
junts i, sobretot, amb molt bons records dels alumnes, perquè 
he tingut sempre una relació propera i la seva alegria és molt 
contagiosa. I entre els companys tinc amics molt bons que 
espero poder veure sempre.

Què ha significat per a tu ser professora de La Salle? 

La Salle ha estat una etapa molt important a la meva vida. He 
descobert quant m’agrada ensenyar i preparar les classes per explicar 
el millor que sé el que vull que aprenguin. La Salle et proporciona un 
entorn molt còmode per fer-ho, amb uns mitjans tecnològics molt 
adequats i això t’impulsa a intentar fer-ho més bé cada dia.

Ja tens plans per la jubilació? 

Encara no, però tinc la intenció d’aprendre a no enfadar-me per 
coses petites, que és una assignatura que tinc pendent. Crec 
que així podré viure fins els 100 anys.

Entrevista de Berta Arandes, periodista
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